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گزارش

ارزهای دیجیتال در ســال ۲۰۲۱ درآمدی حــدود ۳۰ میلیارد دلار را از آن 
خود کردند که این میزان بیشــتر از ســال های قبل اســت.به گزارش ایسنا به 
نقل از نشنال نیوز، طبق داده های تراکنش های گردآوری شده توسط پیچ بوک 
میزان جذب سرمایه ارزهای دیجیتال حدود ۴ برابر بالاترین رقم قبلی در سال 
۲۰۱۸ یا سال بعد از پیشرفت بیش از ۱۳۰۰ درصدی بیت کوین است.پیچ بوک 
شرکتی است که داده ها، تحقیقات و فناوری را ارائه می کند و بازارهای سرمایه 
خصوصی ازجمله سرمایه گذاری خطرپذیر، سهام خصوصی و معاملات را پوشش 
می دهد.اسپنسر بوگارت، شریک عمومی بلاک چین مستقر در سانفرانسیسکو 
گفــت: »ما از طلای دیجیتال فراتر رفته ایــم. ما خدمات مالی، هنری و بازی را 
به عنوان زیرمجموعــه ای از NFT )توکن های غیرقابل تعویض، نوعی رمز ارز( 
برای کسب درآمد داریم.«همانطور که سایر شرکت های معتبر مانند دیجیتال 
کارنســی گروپ، کوین بیس وینچر و پلی چین کپیتان روی رمز ارزهای بزرگ 

بعدی شــرط می بندند، پروژه های آزمایشــی با برنامه رسانه اجتماعی که افراد 
مشــهور را به توکن تبدیل می کند یا بازی توکن غیرقابل تعویض برای کسب 
درآمد با الهام از ایلان ماسک یا مجموعه ای متشکل از فهرستی از کلمات، تامین 
مالی می شوند.راب لی، تحلیلگر پیچ بوک گفت: »سرمایه گذاران در حال تامین 
مالی هر چیزی که فکر کنید هســتند.«به گفتــه آقای بوگارت، ظهور ناگهانی 
 NFT بخش هایی که زمانی به عنوان موقعیت خوب در نظر گرفته می شد مانند
به ســرمایه گذاران نشــان داد که چه چیزی را ممکن است از دست بدهند با 
توجه به این که OpenSea بازار توکن غیرقابل تعویض آنلاین که زمانی گمنام 
بود، اکنون با سایت تجارت الکترونیک اتسی )Etsy( مقایسه می شود.آمار ۳۰ 
میلیارد دلاری شــامل دورهای تامین مالی است که توسط شرکت هایی مانند 
رابین هود مارکتس و ریوالوت جمع آوری شــده است. این شرکت های فناوری 
مالی درآمدزا فقط با رمز ارز ســروکار دارند. بر اساس داده های پیچ بوک، نگاه 

دقیق به معاملات ســرمایه گذاری خطرپذیر ایالات متحده نیز نشان می دهد که 
ســرمایه گذاری بزرگ در ســال جاری با حدود ۷.۲ میلیــارد دلار معاملات، ۴ 
برابر رکورد قبلی ثبت شده در ســال ۲۰۱۸ است.به عنوان مثال، صرافی فرعی 
رمزارز FTX، دور سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری سری B را در ماه جولای 
بســته بود که ارزش آن را به ۱۸ میلیارد دلار رساند. ارزش گروه سرمایه گذاری 
دیجیتال Custodian New York در اواســط دســامبر یک میلیارد دلار 
افزایش یافت و بهایی بیش از ۷ میلیارد دلار به دســت آورد.فورته، ارائه دهنده 
ابزارهای یکپارچه ســازی بلاک چین برای ناشران بازی، دور جمع آوری سرمایه 
 Dapper( ۷۲۵ میلیون دلاری را در نوامبر بسته است.شرکت بلاکچین دپر لبز
Labs(، در ماه مارس ۳۵۰ میلیون دلار از ســرمایه گذارانی که شامل اسطوره 
بسکتبال مایکل جردن بودند، جمع آوری کرد و ارزش آن را به ۲.۵ میلیارد دلار 
رساند.مون پی )MoonPay(، ارائه دهنده زیرساخت پرداخت های رمزنگاری، 
یک دور ۵۵۵ میلیون دلاری را اواخر نوامبر بسته و ارزش آن را به ۳.۴ میلیارد 

دلار افزایش داد.

رمزارزها در سال ۲۰۲۱ چه میزان سود ایجاد کردند؟

افزایش ۳۰ درصدی نرخ مواد اولیه پوشاک
نائب رئیس اتحادیه پوشاک با اشــاره به افزایش ۳۰ درصدی نرخ مواد اولیه 
پوشاک، گفت: طی ۲ هفته گذشته، وزارت صمت با صدور مجوزهایی، به صورت 
نسبی واردات مواد اولیه پوشاک را تسهیل کرده است.مجید نامی در گفت و گو با 
خبرنگار مهر در مورد علت گرانی پوشاک زمستانه، اظهار کرد: از تابستان تاکنون 
نرخ مواد اولیه به شــدت بالا رفته که همین امر موجب شــد قیمت تمام شده 
پوشاک افزایش یابد. به صورت میانگین می توان گفت که قیمت مواد اولیه بین 
۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش یافته اســت؛ به عنوان مثال قیمت پنبه و مخلوط هایی 
از پنبه که عمدتاً وارداتی است، دو ماه پیش ۱۲۰ هزار تومان هم اکنون به ۱۷۵ 
هزار تومان رســیده است.نایب رئیس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک 
ایران با بیان اینکه اغلب مواد اولیه مورد مصرف در پوشاک وارداتی است، افزود: 
تنها ماده ای که به صورت صد در صدی در داخل کشور تولید می شود پلی استر 
اســت که آن هم در بورس عرضه می شــود و به دلیل اینکه قیمت گذاری ها بر 
اساس نرخ دلار است، قیمت این ماده بسیار بالاست؛ به گونه ای که اگر پلی استر 

وارد کنیم برای ما ارزان تر تمام می شود.

خط کشتیرانی خرمشهر- کویت راه اندازی شد
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت اظهار داشت: کویتی ها متاسفانه 
مدتی اســت که به تجار ما ویزا نمی دهند و امکان بــرای تجار جدید برای کار 
کردن در این کشــور فراهم نیست. اگر کســی هم با کویت کار می کند کسانی 
هستند که از قبل آنجا بوده اند.هانی فیصلی در گفت وگو با ایلنا در مورد آخرین 
وضعیت تجاری ایران و کویت اظهار کرد: تجارت ما با کویت نســبت به ســابق 
بسیار کم شده است، یکی از علل این موضوع مسئله شیوع کرونا است. موضوع 
مورد اهمیت دیگر در این مســئله عدم امــکان ورود تجار جدید به بازار کویت 
است. کویتی ها متاسفانه مدتی است که به تجار جدید ما ویزا نمی دهند و امکان 
برای تجار جدید برای کار کردن در این کشــور فراهم نیســت. اگر کسی هم با 
کویت کار می کند کسانی هســتند که از قبل آنجا بوده اند.فیصلی تصریح کرد:  
یک شــرکتی که عضو اتاق بازرگانی ایران و کویت هم هست، خط کشتیرانی را 
راه اندازی کرد که از خرمشهر به کویت می رود و کانتینرهای یخچالی هم جابجا 
می کند، بســیاری از بارهای که فاسدشدنی است و نیاز به یخچال دارد از طریق 
همین شرکت بارگیری شــده و به کویت می رود. هفته ای دو بار رفت و آمد در 

این خط انجام می شود.

ارزآوری ۵۳۳ میلیون دلاری صادرات پسته ایران 
مدیرکل دفتر امور میوه های سردســیری و خشــک وزارت جهاد کشاورزی 
از ارزآوری ۵۳۳ میلیون دلاری صادرات پســته ایران از ابتدای ســال ۱۴۰۰ تا 
پایان مهر ماه خبر داد.به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »داراب حسنی« درباره 
وضعیت تولید پسته و ارزآوری آن افزود: پسته با سطح زیر کشت بیش از ۵۰۰ 
هزار هکتار و متوسط تولید سالیانه حدود ۳۰۰ هزار تن، مهم ترین و ارزآورترین 
محصول بخش کشاورزی به ویژه زیربخش باغبانی در کشور است.وی بیان داشت: 
بررسی میزان صادرات پسته در سه سال اخیر نشان می دهد میزان صادرات این 
محصول افزایش یافته است، به طوری که میزان صادرات آن در سال ۱۳۹۸ برابر 
با ۱۰۹ هزار تن و به ارزش ۹۷۲ میلیون دلار بوده که در ســال ۱۳۹۹ به میزان 
۲۰۳ هزار تن و به ارزش یک میلیارد و ۳۷۱ میلیون دلار رسیده است.مدیرکل 
دفتر امور میوه های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: 
میزان صادرات این محصول در هفت ماهه سال جاری ۸۰ هزار تن به ارزش ۵۳۳ 

میلیون دلار بوده است.

بدهی ۱۱۵ هزار میلیارد تومانی خودروسازان 
یک کارشــناس حوزه خودرو اظهار داشــت: با قیمت گذاری غلطی که انجام 
شده بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان، زیان رسمی خودروسازان بوده و علاوه بر 
این بیــش از ۱۱۰ تا ۱۱۵ هزار میلیارد تومان بدهی دارند. بنابراین حدود ۲۲۰ 
هزار میلیارد تومان از جیب خودروســاز به جیب خریداران خودروســازی رفته 
است.امیرحسن کاکایی در گفت وگو با ایلنا در مورد علل افزایش قیمت خودرو و 
تاثیر گرانی خودرو در شــرکت ها اظهار کرد: دو هفته پیش بدون افزایش قیمت 
خودروســازان، با افزایش نرخ دلار قیمت خودرو نیز ســیر افزایشی داشت که با 
ثبات نرخ ارز قیمت خودرو هم ثابت شــد. با افزایش قیمت خودروســازان هم 
قیمت خودرو ثابت بود، علت این موضوع آن است که وقایع در بازار آزاد متناظر 
با قیمت ریال اســت. اگر نرخ دلار کم نشود هر میزان که خودرو به بازار عرضه 
شود قیمت خودرو همین مقدار خواهد بود. در چند هفته گذشته اثبات شد که 
قیمت خودرو در بازار با عوامل کلان اقتصادی بالا و پایین می شود. اقتصاددانان 
پیش بینی کرده اند که نرخ دلار افزایشی خواهد بود و بنابراین قیمت خودرو هم 
افزایش می یابد.وی افزود: با قیمت گذاری غلطی که انجام شده بیش از ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان، زیان رسمی خودروسازان بوده و علاوه بر این بیش از ۱۱۰ تا ۱۱۵ 
هزار میلیارد تومان بدهی دارند. بنابراین حدود ۲۲۰ هزار میلیارد تومان از جیب 
خودروســاز به جیب خریداران خودروسازی رفته است. درحالی که بیش از ۵۰ 
درصد از خریداران، مصرف کننده هم نبودند بلکه خرید آنها برای ثابت نگه داشتن 
ارزش پول خود بوده و یا معامله گر بودند. بنابراین قیمت گذاری دستوری علاوه بر 

اینکه نتوانسته بازار را کنترل کند به خودروسازان ضربه زده است.

رشد اندک ۲۰ هزار تومانی سکه در بازار 
قیمت سکه روز دوشــنبه در بازار تهران با ۲۰ هزار تومان افزایش نسبت به 
روز گذشته به ۱۳ میلیون تومان رسید.به گزارش ایرنا، روزگذشته سکه تمام بهار 
آزادی طرح قدیم با قیمت ۱۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان معامله شــد.همچنین 
روزگذشته نیم سکه بهار آزادی ۶ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان، ربع سکه سه میلیون 
و ۷۵۰ هزار تومان و سکه یک گرمی ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان قیمت خورد.
علاوه بر این، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار به یک میلیون و ۲۸۲ 
هزار تومان رســید و قیمت هر مثقال طلا نیز پنج میلیــون و ۵۵۷ هزار تومان 
شــد.همچنین قیمت انُس جهانی طلا با یک دلار افزایش قیمت نسبت به روز 
یکشــنبه با نرخ یک هزار و ۷۹۹ دلار و ۵۷ ســنت معامله شــد.به گزارش ایرنا، 
مهم ترین عوامل موثر در رشــد قیمت طلا و ســکه، بالا رفتن نرخ دلار و انس 
جهانی است. نرخ دلار در صرافی های بانکی بیش از یک هفته است که در میانه 
کانال ۲۷ هزار تومان ثابت بوده است. این عامل موجب شده که قیمت انواع سکه 
و طلا  در روزهای گذشــته افزایش جزئی داشته باشد و در بسیاری از روزها هم 

کاهشی بوده است.

سبزپوشی شاخص بورس با ۹ هزار واحد رشد
شاخص کل بازار بورس روزگذشته با ۹ هزار و ۸۴۱ واحد افزایش، در جایگاه 
یــک  میلیون و ۳۰۱ هزار واحدی قرار گرفت.به گــزارش ایرنا، در معاملات روز 
دوشــنبه بیش از پنج میلیارد و چهار میلیون ســهم، حق تقــدم و اوراق بهادار 
به ارزش ۳۵ هزار و ۱۵۴ میلیارد ریال داد و ســتد شــد.همچنین شاخص کل 
)هــم وزن( با ۴۰۶ واحــد افزایش به ۳۴۳ هزار و ۹۰۱ واحد و شــاخص قیمت 
)هم وزن( با ۲۵۵ واحد رشــد به ۲۱۶ هزار و ۳۱۶ واحد رسید.شاخص بازار اول، 
۱۱هزار و ۲۷۴ واحد و شاخص بازار دوم، هفت هزار و ۳۱ واحد افزایش داشتند.

علاوه بر ایــن در بین همه نمادها، فولاد مبارکه اصفهــان )فولاد( با یک هزار و 
۸۳۲ واحد، گســترش نفت و گاز پارســیان )پارســان( بــا ۹۷۲ واحد، صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با ۷۱۸ واحد، بانک ملت )وبملت( با ۶۹۴ واحد، 
معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با ۵۲۵ واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( با 
۵۰۰ واحد و بانک تجارت )وتجارت( با ۴۶۵ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس 
داشــتند.در مقابل بورس کالای ایران )کالا( بــا ۱۶۸ واحد، گروه دارویی برکت 
)برکت( با ۱۴۳ واحد، ایران خودرو )خودرو( با ۱۳۵ واحد، بانک کارآفرین )وکار( 
با ۱۱۹ واحد، ســایر اشــخاص بورس انرژی )انرژی ۳ ( با ۱۰۰ واحد و صنعتی 
غذایی کورش )غکورش( با ۷۳ واحد با تاثیر منفی بر شاخص بورس همراه شدند.

برپایه این گزارش، دوشنبه نماد ایران خودرو )خودرو(، بورس کالای ایران )کالا(، 
شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، گروه دارویی برکت )برکت(، سایپا 
)خســاپا(، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( و بانک تجارت )وتجارت(  در نمادهای 

پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه شیمیایی هم در معاملات دیروز صدرنشین برترین گروه های صنعت شد 
و در ایــن گروه ۱۵۳  میلیون و ۹۷ میلیون برگه ســهم به ارزش ۲ هزار و ۵۵۹ 
میلیارد ریال داد و ستد شد.روزگذشته شاخص فرابورس بیش از ۹ واحد کاهش 

داشت و بر روی کانال ۱۸ هزار و ۴۳۹ واحد ثابت ماند.

اخبار کوتاه

بازار

بورس

گروه اقتصادی – محمدرضا حقی: با گذشت نزدیک 
به ده روز از ارائه لایحــه بودجه ۱۴۰۱ به مجلس ابهاماتی 
که در خصوص این بودجه شکل گرفته است یا مواردی که 
احتمالا دولت و مجلس قصد تغییر در آن دارند افزایش پیدا 
می کنــد. در روزهای اول ارائه این لایحه چند موضوع بیش 
از بقیه موارد مورد توجه رسانه ها قرار گرفت که در صدر آنها 
میزان افزایش حقوق کارمندان در ســال آینده، حذف ارز 
ترجیحی، افزایش دو ســال به سنوات کارمندان و کارگران 
و افزایــش عجیب بودجه بعضی نهادها مثل صدا و ســیما 
بود. در این مدت دولتی ها از جمله رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه سعی کرده توضیحاتی در این خصوص بدهد و مثل 
در جوابیه ای که این نهاد به یک گزارش مردم سالاری داد 
عنوان شد که افزایش دو سال به سن بازنشستگی کارمندان 
»اختیاری« اســت. پس از آن حالا گویــا نوبت به موضوع 
»حذف ارز ترجیحی« رسیده است؛ موضوعی که بر اساس 
اخبار اولیه ،  در تبصره های لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ خبری 
از پرداخت ارز ترجیحی نبود و به نظر می رسد دولت برنامه 
خود برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را در سال آینده اجرایی 
خواهد کرد. از ســوی دیگر در جدول تبصره ۱۴ مربوط به 
هدفمندی یارانه ها در دو ردیف مبالغی را برای جبران اصلاح 
نرخ کالاهای اساسی در نظر گرفته است به طوری که حدود 
۱۰ هــزار میلیارد تومان برای جبــران اصلاح نرخ کالاهای 
اساســی، دارو، یارانه نان و خرید تضمینی گندم پیش بینی 
شــده و در بخش دیگر ۴۰۰۰ میلیارد تومــان برای یارانه 
نهاده های کشاورزی، تنظیم بازار کالاهای اساسی و ضروری 

و تادیه تعهدات مربوطه پیش بینی شده است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجــه در توجیه این تصمیم 
دولت با اســتناد به گزارش های کارشناسی بانک مرکزی و 
مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرد: با حذف ارز ترجیحی 
تنها ۷/۶ درصد تورم ایجاد می شود. همچنین گزارش مرکز 
آمار نشان می دهد برخی کالاهای مشمول ارز ۴ هزارو ۲۰۰ 
تومانی در مهر امســال نســبت به مهر سال گذشته بالای 
۱۶۰ درصد رشد قیمت داشته اســت، این هدر دادن منابع 
است.با این همه روز دوشــنبه رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس با اشــاره به تصمیم دولت برای حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی توضیحاتی در این خصوص داد و اظهار کرد: مبنای 
دولت تغییر تصمیمی اســت که در سال های گذشته گرفته 
شده است منتهی ما بارها در مجلس شورای اسلامی گفته ایم 
که مجلس به دنبال حذف ارز ترجیحی نیســت ما به دنبال 
تغییــر روش و تخصیــص آن در نظام اقتصادی هســتیم.
ابراهیمی تصریح کرد: پیشنهاد مشخص ما این است، عددی 
که برای ارز ترجیحی در نظر می گیریم را از طریق کارت های 
اعتباری به عنوان ســرانه مصرف به خود مردم بدهید این 
رویکرد به عدالت نزدیک است و امکان این را فراهم می کند 
که نظارت دقیق انجام دهیم از همه مهم تر در کنار موضوع 
مصرف، تولید کشــور را تقویت می کنیم البته گزارش های 
کارشناســی در خصوص آثار انجام این اقدام وجود دارد.از 
سوی دیگر  مهدی طغیانی عضوکمیسیون اقتصادی مجلس 
موضوع را به گونه ای دیگر توضیح داد و گفت: کارشناسان 
اقتصادی همگــی معتقدند ارز ترجیحی به دســت مردم 
نمی رســد، بر همین مبنا دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۱ به 
غیــر از دارو و گندم که برای آنها یک رقمی را تخصیص داد 

ارز ۴۲۰۰ را حذف کرد. دولت با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بنا 
دارد یارانه هــای نقدی را برای مردم جبران کند. نمایندگان 
طی پیشــنهادی به دنبال این هســتند تا با حذف این ارز 
ترجیحی به ســمت جبران کالا برویــم یعنی مردم بتوانند 
کالاهای اساسی را با قیمت کمتر بخرند تا هدف گیری های 
تامیــن کالا و غیره رخ داده باشــد و از این منظر حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی یک فرصت خوبی اســت تا چنین اصلاحی 
را رقــم بزنیم.با این همه بعضی منابع خبری معتقدند بین 
وعده افزایش یارانه ها از ســوی محسن رضایی و حذف ارز 
ترجیحی ارتباطی مستقیم وجود دارد و دولت می خواهد ارز 
ترجیحی را نه از سال آینده، که از دی ماه حذف کند! جالب 
اینجا اســت که قبلا وزیراقتصاد اعــلام کرده بود که حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی تدریجی خواهد بود ولی اگر این تحلیل 
درست باشــد، دولت حتی صبر نکرده تا بر اساس تصویب 
بودجه سال آینده ارز ترجیحی را حذف کند و در حالی که 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس عنوان می کند که مجلس 
دنبال حذف این ارز نیست، آن را به طور کامل حذف کرده 
و در قالب یارانه نقدی به بخشی از جامعه تزریق کند. البته 
ممکن است منظور ابراهیمی از نظر مجلس هم همین باشد، 
اما اینکه دولت آن را زودتر از آنکه مجلس در این خصوص 
اعمــال نظر کند، می خواهد به اجرا در آورد عجیب اســت، 
ضمن اینکه این اقدام باید در بودجه ۱۴۰۱ هم پیش بینی 

شده باشد.
پیش از حذف ارز ترجیحی

 فکری به حال کارگران کنید
اســتاد اقتصاد دانشگاه تهران گفت در کنار آقای رئیس 
جمهور افرادی هستند که دنبال اجرای سیاست های تعدیل 
اقتصادی اند اما ســعی می کنند آن را به نحوی دیگر اجرا 
کنند.ابراهیــم رزاقی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به 
مشکلات ایجاد شده از سوی ارز ترجیحی گفت: علت اینکه 
نگاه ما به ارز ۴۲۰۰ تومانی منفی اســت تخصیص این ارز 

به بخش خصوصی و فســادی است که این ارز ایجاد کرده 
استوی تصریح کرد: در دوران دفاع مقدس شاهد بودیم که 
وزارت بازرگانی بــا دلار ارزان، کالا تهیه می کرد و از طریق 
کالابرگ، این کالاها را به دســت مصرف کننده می رساند.

این اســتاد اقتصاد با اشــاره به اینکه در آن زمان تعاونی ها 
نقش اصلی را ایفا می کردند گفت: هر چه از آن دوران عبور 
کردیم فساد در تعاونی ها نیز افزایش پیدا کرد به طوری که 

تعاونی ها دیگر کارایی اولیه را نداشتند.
رزاقی افزود: در قانون اساســی ایران یکی از اصول مهم، 
تشــکیل تعاونی ها در اقتصاد است اما این نکته لازم به ذکر 
است که با افراد مفسد نمی توان کار تعاونی ها را پیش برد و 
قطعــاً تعاونی ها نمی توانند کارایی لازم را با حضور این افراد 
داشــته باشند.استاد اقتصاد دانشگاه تهران ادامه داد: اکنون 
دلار ارزان قیمت در اقتصاد ایــران وجود دارد که وقتی به 
ســابقه ایــن دلار ارزان می نگریم می بینیم منشــأ حضور 
دلار ارزان قیمت در دســت بخش خصوصی از زمان آقای 
رفسنجانی وجود داشته است که این ناشی از سیاست های 
تعدیل اقتصادی است.وی افزود: در نظام سرمایه داری مبنا 
بر این است که دلار ارزان قیمت در دست بخش خصوصی 
باشد تا این بخش تصمیم بگیرد چه چیزی مورد نیاز است و 
آن را وارد کند که نتیجه این تصمیم حداکثر کردن سود و 

لذت و ثروت خواهد بود.
برای همین دســت بخــش خصوصی ازاد بــود که هر 
طوری که بخواهد از این دلار استفاده کند و در نهایت نظام 
لیبرالیسم به جایی رسید که فقط افزایش سود را برای بخش 
خصوصــی می دید و دیگر کاری نداشــت که مردم در چه 
شرایطی زندگی می کنند که نتیجه اش را می توان در اقتصاد 
انگلستان و یا در خود آمریکا طی ۵۰ سال گذشته مشاهده 
کرد.این کارشــناس اقتصادی با تاکید بر اینکه متأسفانه در 
دورانی مســئولین اجرایی کشور نیز سعی می کردند همان 
سیاست های لیبرالیسم را در اقتصاد ایران جا بیندازند گفت: 

عــدم دخالت دولــت در اقتصاد موجب می شــود تا بخش 
خصوصی هر طور که بخواهد رفتار کند و منفعت خود را بالا 
ببرد. زیرا بخش خصوصی فقط به دنبال حداکثر کردن سود 
خود اســت که دیدید در همین ارز ۴۲۰۰ تومانی وقتی ارز 
ارزان قیمت در اختیار بخش خصوصی قرار گرفت عده ای در 
بهترین حالت کالای مورد نیاز را آوردند اما توزیع نکردند و 
آن را احتکار کردند تا قیمت کالاها در بازار افزایش پیدا کند 
و کمترین نظارت نیز از سوی دولت در این خصوص صورت 
گرفت.وی با اشاره به سیاست های اقتصادی دولت سیزدهم 
گفت: متأســفانه افرادی در کنار شخص رئیس جمهور قرار 
گرفته اند که همان تفکر اقتصاد لیبرالیســم را دارند و سعی 
می کنند همان سیاست های تعدیل را در اقتصاد دوباره پیاده 
کنند.رزاقــی اظهار کرد: در طول ۳ ماه گذشــته می بینیم 
شــرایط اقتصادی بهبود پیدا نکرده است و دولت نیز هیچ 
سیاستی برای کمک به معیشت مردم نداشته است که این 

جای سوال دارد.
استاد اقتصاد دانشگاه تهران افزود: وقتی تصمیم به حذف 
دلار ۴۲۰۰ تومانــی می گیریم و قصــد داریم با دلار بالای 
۲۰ هزار تومان کالا تأمین کنیم قطعاً اثرات اقتصادی خود 
را در جامعه خواهد گذاشــت. یکی از دستگاه ها چند وقت 
پیش آماری را ارائه داد که قیمت کالا با تخصیص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به میزان ۱۹۰ درصد افزایش قیمت پیدا کرده است 
و در عوض کالاهایی که ارز ۴۲۰۰ تومانی نیز دریافت نکرده 
بودند رشد قیمت ۴۰۰ درصدی داشتند. خب با این شرایط 
اکنون دولت تصمیــم دارد ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کند. 
بنابراین طبیعی است که قیمت ها رشد فزاینده و غیر قابل 
باوری را تجربه کنند و این ســوال مطرح اســت که آیا ۶۰ 
میلیون نفر مردم که به گفته مرکز آمار و بانک مرکزی زیر 
خط فقر هستند و درآمد ماهانه زیر ۱۱ میلیون تومان دارند 
می تواننــد از عهده این گرانــی کالا بعد از حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی برآیند؟وی ادامه داد: به نظر می رســد جناب آقای 
رئیسی و اطرافیانشان نیز همان سیاست های آقای روحانی 
و هاشــمی را به گونه دیگری اجرا می کنند که این می تواند 
شرایط اقتصادی کشــور را بدتر از امروز کند.رزاقی تصریح 
کــرد: حقوق کارگر ۴ میلیون تومان در ماه اســت. قبل از 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی آیا تصمیمی برای بهبود معیشــت 
این افراد گرفته اند؟ اگر این گونه اســت ابتدا این تصمیم را 
اجرایی کنند و بعد به دنبال اصلاح نرخ ارز باشند زیرا مردم 

هم اکنون گرفتار معیشت هستند.
وی گفت: یکی از سیاست هایی که دولت می تواند در این 
شــرایط اجرا کند نظام توزیع کالابرگ است و دقیقاً همان 
سیاســتی که در زمان دفاع مقدس پیگیری شد اکنون نیز 
این سیاســت باید در دستور کار دولت قرار گیرد. به طوری 
که کالاها از طریق تعاونی ها و بر اساس نظام عرضه کالابرگی 
در اختیار اقشار آسیب پذیر جامعه قرار گیرد.استاد اقتصاد 
دانشــگاه تهران خاطرنشــان کرد: احیای مجدد تعاونی ها 
می توانــد کمک مؤثــری به اقتصاد کند و دســت دولت را 
در خصوص کنترل قیمت ها باز بگــذارد. زیرا قطعاً کنترل 
و نظارت روی تعاونی ها بسیار راحت تر از کنترل روی بخش 
خصوصی اســت زیرا تعاونی یک نظام خودکنترلی هم دارد 
به طوری که اعضا حتماً روی مدیریت تعاونی ها نیز نظارت 
می کنند تا تعاونی ها به سمت فساد اقتصادی حرکت نکنند.

وزیــر صنعت، معدن و تجارت گفــت: در حوزه وزارت 
صنعت برای مدیریت بــازار کالاهای پایه، فضای بورس را 
انتخاب کردیم، زیرا بورس کالا علاوه بر ایجاد شــفافیت، 
بسترســاز ابزارهای اجرایی برای مدیریت بازار اســت.به 
گزارش ایرنا، »ســید رضا فاطمی امیــن« در آیین افتتاح 
معاملات آتی مس و معاملات گواهی سپرده مس و میلگرد 
در بورس کالای ایران افزود: اکنون سه بازار را مورد تمرکز 
قرار داده ایم که یکی از آنها بازار کالاهای پایه شــامل مواد 

اولیه پتروشیمی، فولاد، مس، سیمان و غیره است.
وی در ایــن خصوص تصریح کرد: عرضه خارج از بورس 
کالا قابل قاعده گذاری نیســت، اما بــورس کالا ابزارهای 
قاعــده گذاری و قابل اجرا در اختیــار ما قرار می دهد که 
می تواند در تنظیم بازار به ما کمک کند.این مقام مسوول 
بیان داشــت: برای مدیریت بازار کالاهــای پایه، ۲۵ ابزار 
طراحی شــده اســت، امروز ۲ ابزار رونمایی می شــود و 
هفته های گذشــته نیز ابزارهای بلندمدت رونمایی شد و 
اینها علاوه بر ایجاد شــفافیت، قــدرت اعمال تنظیم گری 

می دهد که کمک بزرگی هم به صنعت و تامین مواد اولیه 
می کنــد، زیرا یکی از نگرانی های واحدهای تولیدی تامین 

مواد اولیه است.
فاطمی امیــن افزود: نتیجه این اقدامــات در نرخ تورم 
تولیدکننده قابل مشــاهده است که در ماه گذشته کاهش 
یافته اســت و این نویدبخش کاهــش تورم مصرف کننده 
در ماه های آتی اســت. زیرا وقتی تورم تولیدکننده کاهش 
یابد، قیمت تمام شــده کاهش یافته و به تبع آن نرخ تورم 
مصرف کننده نیــز کاهش می یابد.وزیر صمت گفت: گاهی 
می گوییم اقتصاد دســتوری و گاهی می گوییم اقتصاد رها 
شــده؛ وقتی می گوییم اقتصاد نباید دستوری باشد نقطه 
مقابل آن این اســت که اقتصاد نباید رها شده باشد و یک 
حد وســطی دارد که نقطه کلیدی اســت کــه ما بتوانیم 
ضوابطی برای قیمت گذاری قرار دهیم و بتوانیم این ضوابط 

را اجرایی کنیم.
واگذاری معادن از طریق بورس

وزیــر صنعت گفت: معدن »جان جا« که بیش از ســه 

هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری است هفته پیش مزایده 
آن انجام شــد و یکی از شروط مزایده این بود که باید ۴۰ 
درصد از ســهام شرکت به مردم واگذار شود و این بهترین 
نوع سرمایه گذاری اســت.وی توضیح داد: اگر می خواستیم 
ایــن معدن را به مردم واگذار کنیــم توان مالی و فنی آن 
امکان پذیر نبــود، اگر فقط به شــرکت های بزرگ واگذار 
می کردیم مردم منطقه بی بهــره می ماندند، اما با این کار 
توزیع ثروت انجام می دهیم و هم فرصت ســرمایه گذاری 

خوب برای مردم فراهم می کنیم.
فاطمی امیــن ادامه داد: در دی ماه ســه معدن دیگر به 
این روش به مزایده گذاشــته خواهد شــد و در بهمن ماه 
ســه معدن دیگر به مزایده گذاشته خواهد شد، البته اینها 
معادن بزرگ هستند و معادن کوچک در یک بسته عرضه 
می شــوند.وی گفت: در لایحه بودجه آینده دولت و وزارت 
صمت مجاز هســتند واگذاری معــادن را از طریق بورس 

انجام دهد.
وزیر صنعت درخصوص ســاختار جدید وزارت صنعت، 

گفت: در این ســاختار به سازمان توسعه تجارت استقلال 
عمل دادیم و سه مجموعه در اختیار وزیر به آنجا منتقل و 
صندوق ضمانت صادرات که در اختیار وزیر است سازمان 

توسعه تجارت منتقل شده است.
وی افزود: در حقیقــت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بعد از ۱۰ سال ادغام شد، زیرا ۱۰ سال قبل وزارتخانه های 
صنایع و معادن و بازرگانی با هم تجمیع شده بودند، اما در 
این ساختار همه بخش ها مسوولیت تنظیم بازار، صادرات، 
تولید و ســرمایه گذاری دارند در حالی که در گذشته این 

طور نبود.
فاطمی امین گفــت: بیش از ۹۰ پروژه را در ســازمان 
توســعه تجارت بــرای بهبود وضعیت تولیــد و تجارت به 
پیش می بریم که یکی از این پروژه ها، اصلاح ساختار بازار 
پایه اســت که چند تا از این ابزارها امروز آغاز به کار کرد.
وی اظهار داشــت: با توجه به اینکه در سال آینده مالیات 
تولید پنج درصد کاهش می یابد، قیمت خوراک فولاد ابهام 

داشت که سقف آن ۲ هزار تومان اعلام شد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس می گوید که قوه مقننه به دنبال حذف ارز ترجیحی نیست

آیا دولت تصمیم خود را درخصوص ارز 4200 تومانی گرفته است؟

وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد

استفاده از بورس برای مدیریت بازار کالاهای پایه

مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران 
اظهار داشت: در سال ۹۹، ۶۲ درصد از آمار پروازهای 
عبوری کاهش یافت و از ۷۵۰ تا ۸۰۰ پرواز عبوری در 
روز در سال گذشته به ۱۳۰ پرواز رسیدیم.به گزارش 
ایلنا، سیاوش امیرمکری در نشست خبری در حاشیه 
برگزاری پنجمین نمایشگاه حمل و نقل، لجستیک و 
صنایع وابسته با اشاره به افت تعداد پروازهای عبوری 
در یک سال گذشــته اظهار داشت: در سال ۹۹، ۶۲ 
درصد از آمار پروازهای عبوری کاهش یافت و از ۷۵۰ 
تا ۸۰۰ پرواز عبوری در روز در ســال گذشته به ۱۳۰ 
پرواز رسیدیم.وی با بیان اینکه این آمار در سال جاری 
افزایش یافت، افزود: در ســال ۱۴۰۰ تعداد پروازهای 
عبوری به ۵۸۰ تا ۶۰۰ پرواز در روز رســید و روند آن 
امروز رو به بهبود است.مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایــران ادامه داد: البته باید این موضوع 
را هــم در نظــر بگیریم که پس از اتفــاق هواپیمای 
اوکراینــی، تقریبا تمام پروازهای اروپایی پرواز خود از 
آســمان ایران را محدود کردند اما پس از گذشت یک 

مدت زمان محدودی، پروازهای اروپایی با اولین پرواز 
لوفت هانزا از آســمان ایران از ســر گرفته شد و پرواز 
لوفت هانزا، هواپیمای اتریشی نسبت به عبور از فضای 
آســمان ایران اقدام کرد و رفته رفته سایر پروازهای 
اروپایی هم به فضای آسمان ایران برگشتند.امیرمکری 
درباره صدور ویزای فرودگاهی گفت: قبلا در برخی از 
فرودگاه ها ویزای فرودگاهی صادر می شد که معتقدم 
این موضوع به رونق فرودگاه های کشــور بسیار کمک 
می کنــد و از ادامه این روند و صدور ویزای فرودگاهی 
استقبال می کنیم و امیدواریم با همکاری و هماهنگی 
وزارت امــور خارجــه بتــوان از تمــام فرودگاه های 
بین المللی کشــور ویزای فرودگاهی صادر کرد.وی با 
بیان اینکه فرودگاه های کشــور توانایی جابه جایی ۷۵ 
میلیون مسافر در ســال را دارند، بیان کرد: بالاترین 
رکورد اعزام و پذیرش مسافر در کشورمان ۵۱ میلیون 
نفر بوده و هرچند کرونا در کاهش جابه جایی مسافران 
اثرگذار بود اما این ظرفیت در فرودگاه های کشورمان 

وجود دارد.

مدیرعامل شــرکت ساخت و توســعه زیربناهای 
حمل و نقل کشــور اعلام کرد: تورم و افزایش هزینه 
ســاخت، دلیل تاخیر چند باره در پــروژه منطقه دو 
آزادراه تهران-شــمال بوده و دولت درصدد اســت تا 
ســهم ۱۳۰۰ میلیارد تومانی خود را تا ســال آینده 
در طــرح تزریق کند. خیرالــه خادمی درباره جزییات 
طرح هــای نیمه تمام این شــرکت نیز گفت: در حال 
حاضر ۲۵۴ طرح داریم که حدود ۸۰۰ قرارداد بر این 
اساس با بخش های مختلف منعقد شده است. در این 
میان نزدیک بــه ۸۰ هزار میلیارد تومان اعتبار  برای 
اتمام این پروژه ها نیاز داریم که شامل ۳۳۶۷ کیلومتر 
ریل، ۶۱۰۰ کیلومتر بزرگراه و حدود ۱۱۵۰ کیلومتر 

آزادراه است. 
گرچه همه طرح ها برای کشور مورد  نیاز است اما 
برخی از آن ها اولویت دار هســتند و در قانون بودجه 
هم اینگونه برنامه ریزی می شــود کــه طرح هایی که 
پیشــرفت فیزیکی بالاتری دارد بیشتر مورد توجه و 
اولویت هستند و اعتبار بیشتری هم دارند. . به عنوان 

مثــال حدود ۳۰۰ میلیون یورو بــرای پروژه راه آهن 
چابهار از طریق صندوق توسعه ملی تصویب شده بود 
کــه تا کنون ۲۰۰ میلیون یورو پرداخت شــده و این 
کاری که انجام شــده و الان بایــد ۱۰۰ میلیون یورو 
دیگر نیز پرداخت شــود. البته بــرای تکمیل پروژه و 
خود ریل در این محور ریلی حدود ۲۵۰ میلیون یورو 
دیگر تامین شــود. در این میان اگر اعتبارات به موقع 
پرداخت شــود این پروژه نهایتا تا اواسط ۱۴۰۳ را به 
بهره برداری می رســد اما هر قدر تامین منابع دیرتر 
انجام شود، پروژه نیز به تعویق خواهد افتاد.خادمی در  
پاســخ به ســوال ایســنا درباره اینکه چرا تکمیل و 
بهره بــرداری از باند رفت آزادراه تهران-شــمال برای 
چندمین بار به تاخیر افتاده اســت، اظهار کرد: دلیل 
آن دقیقا منابع مالی اســت، اگر دقت کنید پروژه های 
عمرانی از ابتدای سال گذشته تا کنون حداقل حدود 
۱۵۰ درصد تعدیل قیمت پیدا کرده اند، یعنی برآوردی 
کــه در آن زمان صورت گرفته در حال حاضر تا بیش 

از ۲.۵ برابر رشد داشته است. 

۸۰ هزار میلیارد تومان نیاز اعتباری طرح های نیمه تمامکاهش ۶۲ درصدی پروازهای عبوری در سال گذشته


